

## 论著

### 二苯乙烯苷对脑缺血再灌注大鼠神经保护的作用机制

杨杰, 周芝文, 杨期东, 郑丽君, 曾进

中南大学湘雅医院神经内科, 长沙 410078

#### 摘要:

目的: 探讨二苯乙烯苷(tetrahydroxystilbene glucoside, TSG)对脑缺血再灌注大鼠的神经保护作用机制。方法: 雄性SD大鼠96只, 随机分为4组: 对照组, 模型组, 小剂量[60 mg/(kg·d)] TSG组, 大剂量[120 mg/(kg·d)] TSG组, 每组24只。TSG或生理盐水灌胃7 d后应用线栓法制备大鼠大脑中动脉缺血再灌注损伤模型, 术后6, 24, 48 h及7 d观察动物神经行为学变化并评分, 免疫组织化学法检测神经生长因子(NGF)、生长相关蛋白(GAP)-43和蛋白激酶A催化亚基(PKAc)蛋白的表达。结果: 神经功能评分显示模型组各时间点均有明显的神经功能缺损症状, 除6 h时间点外, 两个剂量TSG治疗组其余各时间点神经功能评分明显低于模型组, 差异有统计学意义( $P<0.05$ ); 与模型组相比, 两个剂量TSG组各时间点NGF, GAP-43及PKAc蛋白表达均升高, 差异有统计学意义( $P<0.01$ )。NGF, GAP-43及PKAc蛋白表达两两之间呈正相关。结论: TSG可能通过诱导大鼠脑缺血-再灌注损伤后NGF蛋白表达上调, 激活PKA通路, 增加轴突再生标志物GAP-43蛋白的表达, 从而起到神经保护作用。

关键词: 二苯乙烯苷 脑缺血再灌注 神经生长因子 生长相关蛋白-43 蛋白激酶A催化亚基

### Neuroprotective mechanism of tetrahydroxystilbene glucoside on rats after cerebral ischemia-reperfusion

YANG Jie, ZHOU Zhiwen, YANG Qidong, ZHENG Lijun, ZENG Jin

Department of Neurology, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410078, China

#### Abstract:

Objective To investigate the neuroprotective mechanism of tetrahydroxystilbene glucoside (TSG), a Chinese medicine, on rats after cerebral ischemia-reperfusion. Methods A total of 96 Sprague-Dawley male rats were divided into 4 groups ( $n=24$ ): a control group, an ischemia-reperfusion (I/R) model group, a low dose TSG [60 mg/(kg·d)] group, and a high dose TSG [120 mg/(kg·d)] group. After 6 days intragastric (ig) administration of TSG or natural saline (I/R group), reversible middle cerebral artery occlusion (MCAO) model was established by intraluminal suture technique. The rats of control group were operated on while the middle cerebral artery was not blocked. At 6 h, 24 h, 48 h, and 7 d after the reperfusion, behavior test was used to evaluate the neurological deficiency of each group. The protein expressions of nerve growth factor (NGF), growth associated protein (GAP)-43, and protein kinase A catalytic subunit (PKAc) in the cortex were measured by immunohistochemical method. Results Compared with the I/R group, the neurological defect scores of the 2 TSG groups were significantly lower except at 6 h after the reperfusion. Compared with the I/R group, the protein expression of NGF, GAP-43, and PKAc after the reperfusion of the 2 TSG groups increased significantly. Conclusion The protein expression of NGF may increase when treated with TSG after cerebral ischemia-reperfusion, which activates the PKA pathway and increases the protein expression of GAP-43 that protects the neuron.

Keywords: TSG; cerebral ischemia-reperfusion injury; NGF; GAP-43; PKAc

收稿日期 2009-09-04 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2010.

基金项目:

通讯作者: 杨杰

作者简介:

作者Email: yangjie6523@163.com

#### 参考文献:

- [1] Zhang W, Xu X L, Wang Y Q, et al. Effects of 2,3,5,4'-tetrahydroxy-stilbene-2-O-beta-D-glucoside on vascular endothelial dysfunction in atherogenic diet rats [J]. *Planta Med*, 2009, 75(11): 1209-1214.
- [2] Zhang Y Z, Shen J F, Xu J Y, et al. Inhibitory effects of 2,3,5,4'-tetrahydroxystilbene-2-O-beta-D-glucoside on experimental inflammation and cyclooxygenase 2 activity [J]. *J Asian Nat Prod Res*, 2007, 9(35): 355-363.
- [3] Wang X, Zhao L, Han T, et al. Protective effects of 2, 3, 5, 4'-tetrahydroxystilbene-2-O-beta-D-glucoside, an active component of pterocarpin, on experimental colitis in mice [J]. *Eur J Pharmacol*, 2008, 578(2-3): 339-348.
- [4] Guan S, Su W, Wng N, et al. A potent tyrosinase activator from *Radix Polygoni multiflori* and its melanogenesis stimulatory effect in B16 melanoma cells [J]. *Phytother Res*, 2008, 22(5): 660-663.
- [5] 楚晋, 叶崔飞, 李林, 等. 二苯乙烯苷对D-半乳糖致脑老化小鼠学习记忆及神经营养因子的影响 [J]. *中国药房*, 2005, 16(1): 13-15.
- [6] 侯德仁, 王艳, 薛俐, 等. 何首乌对A $\beta$ 1-40诱导的AD大鼠海马线粒体膜流动性及COX活性的影响 [J]. *中南大学学报: 医学版*, 2008, 33(11): 987-992.

## 扩展功能

### 本文信息

- Supporting info
- PDF(1799KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

### 服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

### 本文关键词相关文章

- 二苯乙烯苷
- 脑缺血再灌注
- 神经生长因子
- 生长相关蛋白-43
- 蛋白激酶A催化亚基

### 本文作者相关文章

PubMed

- HOU Deren, WANG Yan, XUE Li, et al. Effect of the fluidity of the mitochondria membrane and activity of COX in the hippocampus of rats with A $\beta$ 1-40-induced Alzheimer's disease [J]. Journal of Central South University. Medical Science, 2008, 33(11): 987-992.
- [7] 张媛英, 翟静, 孙凌云, 等. 何首乌提取物对大鼠脑缺血再灌注损伤的保护作用 [J]. 中国临床康复, 2005, 9(33): 86-87.
- ZHANG Yuanying, DI Jing, SUN Lingyun, et al. Protective effects of tuber fleeceflower root extract on cerebral ischemical reperfusion injury in rats [J]. Chinese Journal of Clinical Rehabilitation, 2005, 9(33): 86-87.
- [8] Wang T, Gu J, Wu P F, et al. Protection by tetrahydroxystilbene glucoside against cerebral ischemia: involvement of JNK, SIRT1, and NF-kappaB pathways and inhibition of intracellular ROS/RNS generation [J]. Free Radic Biol Med, 2009, 47(3): 229-240.
- [9] Yang P Y, Almofti M R, Lu L, et al. Reduction of atherosclerosis in cholesterol-fed rabbits and decrease of expressions of intracellular adhesion molecule-1 and vascular endothelial growth factor in form cells by a water-soluble fraction of polygonum multiflorum [J]. J Pharmacol Sci, 2005, 99(3): 294-300.
- [10] Longa E Z, Weinstein P R, Carlson S. Reversible middle cerebral artery occlusion without craniotomy in rats [J]. Stroke, 1989, 20(1): 84-91.
- [11] 贺双腾, 黎杏群. 缺血性脑损伤时神经生长因子的表达 [J]. 国外医学脑血管疾病分册, 1998, 1(6): 13-17.
- HE Shuangteng, LI Xingqun. Expression of NGF in brain ischemic injury [J]. Cerebrovascular Disease Foreign Medical Sciences, 1998, 1(6): 13-17.
- [12] Guegan C, Ceballos-Picot I, Chevalier E, et al. Reduction of ischemia damage in NGF-transgenic mice: correlation enhancement of antioxidant enzyme activities [J]. Neurobiol Dis, 1999, 6(3): 180-189.
- [13] Skene J H, Jacobson R D, Snipes G J, et al. A protein induced during nerve growth(GAP-43) is a major component of growth-cone membranes [J]. Science, 1986, 233(4765): 783-786.
- [14] 常丽英, 许予明, 张苏明, 等. 环磷酸腺苷-蛋白激酶A信号系统参与神经生长因子促进脑缺血再灌注大鼠轴突再生 [J]. 中华老年心脑血管病杂志, 2006, 8(5): 350-353.
- CHANG Liying, XU Yuming, ZHANG Suming, et al. cAMP-PKA signal pathway mediates the promotive effect of NGF on axon regeneration in cerebral ischemia-reperfusion rats [J]. Chin J Geriatr Heart Brain Vessel Dis, 2006, 8(5): 350-353.
- [15] Yang Y J, Lee H J, Choi D H, et al. Effect of scoparone on neurite outgrowth in PC12 cells [J]. Neurosci Lett, 2008, 440(1): 14-18.
- [16] Yang Y J, Park J I, Lee H J, et al. Effects of (+)-eudesmin from the stem bark of magnolia kobus DC. var. borealis Sarg. on neurite outgrowth in PC12 cells [J]. Arch Pharm Res, 2006, 29(12): 1114-1118.
- [17] Park S Y, Lee J Y, Choi J Y, et al. Nerve growth factor activates brain-derived neurotrophic factor promoter IV via extracellular signal-regulated protein kinase 1/2 in PC12 cells [J]. Mol Cells, 2006, 21(2): 237-243.
- [18] Tsang C K, Ina A, Goto T, et al. Sargachromenol, a novel nerve growth factor-potentiating substance isolated from Sargassum macrocarpum, promotes neurite outgrowth and survival via distinct signaling pathways in PC12D cells [J]. Neuroscience, 2005, 132(2): 633-643.
- [19] Obara Y, Labudda K, Dillon T J, et al. PKA phosphorylation of Src mediates Rap1 activation in NGF and cAMP signaling in PC12 cells [J]. J Cell Sci, 2004, 117(25): 6085-6094.
- [20] 张伟, 李峰, 王玉琴, 等. 二苯乙烯苷对实验性动脉粥样硬化大鼠血脂和炎症因子的调节作用 [J]. 中国临床药理学与治疗学, 2007, 12(5): 516-519.
- ZHANG Wei, LI Feng, WANG Yuqin, et al. Effect of tetrahydroxystilbene-glucoside on lipid and inflammatory factor levels of experimental atherosclerosis in rats [J]. Chin J Clin Pharmacol Ther, 2007, 12(5): 516-519.
- [21] 叶翠飞, 张兰, 李斌, 等. 二苯乙烯苷对胆碱能损伤拟老年性痴呆大鼠学习记忆功能和兴奋性的影响 [J]. 中国康复理论与实践, 2003, 10(9): 593-595.
- YE Cuifei, ZHANG Lan, LI Bin, et al. Effects of 2, 3, 5, 4'-tetrahydroxystilbene-2-O-beta-D-glucoside, on learning and memory function and excitability in Alzheimer's disease rat induced by model cholinergic damage [J]. Chin J Rehabil Theory Practice, 2003, 10(9): 593-595.

本刊中的类似文章